

المشكلات النفسية والاجتماعية وعلاقتها بالأفكار اللاعقلانية لدى العازبات في

منطقة بئر السبع

إعداد الطالبة

أسرار حسين محمد ابن بري

إشراف

الدكتورة لينا المحارمة

الملخص

هدفت هذه الدراسة الكشف عن المشكلات النفسية والاجتماعية وعلاقتها بالأفكار اللاعقلانية لدى العازبات في منطقة بئر السبع. تكون أفراد الدراسة من (51) فتاة عازبة من العازبات الملتحقات في مركز الشؤون الاجتماعية في منطقة رهط التابعة لبئر السبع للعام 2016/2017. ولتحقيق أهداف الدراسة تم تطوير مقياس المشكلات النفسية والاجتماعية، ومقياس الأفكار اللاعقلانية، وتم التحقق من دلالات صدقهما وثباتهما.

وبعد التحليلات الإحصائية المناسبة، أظهرت النتائج أن مستوى المشكلات النفسية والاجتماعية لدى العازبات كان متوسطاً، وأن مستوى الأفكار اللاعقلانية لدى العازبات كان مرتفعاً. وأظهرت النتائج وجود فروق ذات دلالة إحصائية في مستوى المشكلات النفسية والاجتماعية ككل لدى العازبات تعزى لمتغير العمر، وكانت الفروق لصالح الفئة العمرية (من 25 - أقل من 30 سنة). وعدم وجود فروق ذات دلالة إحصائية في مستوى الأفكار اللاعقلانية لدى العازبات تعزى لمتغير العمر. كما أظهرت النتائج وجود علاقة ارتباطية إيجابية دالة إحصائياً بين مستوى المشكلات النفسية والاجتماعية والأفكار اللاعقلانية لدى العازبات في منطقة بئر السبع.

وقد وضعت توصيات ومقترحات، ومنها إجراء دراسة تبحث في العلاقة بين مستوى المشكلات النفسية والاجتماعية، والأفكار اللاعقلانية على بيئات أخرى في المجتمع الفلسطيني، وعلى شرائح مختلفة من العازبات، ومقارنة نتائجها بنتائج هذه الدراسة.

**Psychosocial Problems and its Relationship with the
Irrational Thoughts among Single Females in the Beersheba
Area**

Prepared by

Asrar Hussein Abn Bry

Supervised by

Dr. Lena Al- Mharmeh

The study aimed to identify the psychosocial and social problems and its relationship with the irrational beliefs among single females in Beersheba Area. The sample of the study consisted of (51) single females enrolled in the Social Affairs Center at Rahat Region- Beersheba in the academic year 2016/2017. To achieve the aim of the study, a Psychosocial and Social Problems Scale and Irrational Beliefs Scale were developed. Validity and reliability for both scales were verified.

After the statistical analysis procedures were conducted, the results showed that psychological and social problems level among single females was moderate; while the level of irrational beliefs level among them was high. The results showed that there were statistically significant differences in the level of psychological and social problems among single females due

to the age, in favor of the age group (25 - less than 30 years). There were no statistically significant differences in irrational beliefs level among single females due to age. The results of the study showed a positive significant correlation between the level of psychosocial and social problems and irrational beliefs among single females in Beersheba Area.

Recommendations and suggestions were provided; including the need for future research investigating the relationships between psychosocial and social problems, level and irrational beliefs among other populations in the Palestinian society using other single female's populations and to compare their results with the ones reported in the current study.

